











**Asaf Orujov****THE CUSTOM OF SACRIFICE: BLOODY AND BLOODLESS SACRIFICES  
(based on Nakhchivan materials)**

The article examines how and when the custom and tradition of sacrifice emerged, as well as the belief system associated with it. As a result of the study, it was found that there are two types of sacrifices. These are bloody and bloodless sacrifices. It can be said that both forms of sacrifice were found in the Nakhchivan region.

As a result of the research, we see that the custom of sacrificing animals arose long before the emergence of Islam. The ancient Turks made sacrifices to protect themselves from evil, unfriendly spirits and to gain closeness with divine beings. The most common bloody sacrifice was a horse. The custom of sacrificing a horse is common among many peoples of the world. In later times, mainly rams were sacrificed.

Bloodless sacrifices included wine, milk, bread, etc. Nowadays, money received from bloodless sacrifices can be especially noted. In addition, offering food to the spirit of an ancestor in cultures around the world is called a sacrifice.

**Keywords:** *Nakhchivan, charity, sacrifice, horse, bloodless, holiday.*

**Асеф Оруджев****ОБЫЧАЙ ЖЕРТВОПРИНОШЕНИЯ: КРОВАВЫЕ И БЕСКРОВНЫЕ  
ЖЕРТВОПРИНОШЕНИЯ  
(по материалам Нахчывана)**

В статье рассматривается, как и когда возник обычай и традиция жертвоприношения, а также система верований, связанных с ним. В результате исследования выяснено, что существует два типа жертв. Это кровавые и бескровные жертвы. Можно сказать, что обе формы жертвоприношения были обнаружены в Нахчыванском регионе.

В результате исследований мы видим, что обычай принесения в жертву животных возник задолго до возникновения ислама. Древние турки приносили жертвы, чтобы защитить себя от злых, недоброжелательных духов и обрести близость с божественными существами. Кровавой жертвой чаще всего становилась лошадь. Обычай принесения в жертву коня распространен среди многих народов мира. В более поздние времена в жертву приносили в основном баранов.

Бескровные жертвоприношения включали вино, молоко, хлеб и т. д. В наши дни можно особо отметить деньги, полученные от бескровных жертвоприношений. Кроме того, подношение пищи духу предка в культурах по всему миру называется жертвоприношением.

**Ключевые слова:** *Нахчыван, благотворительность, жертвоприношение, конь, бескровный, праздник.*

*(Tarix elmləri doktoru Şirin Bünyadova tərəfindən təqdim edilmişdir)*

**Daxilolma tarixi: İlkin variant 25.02.2025  
Son variant 02.04.2025**